
Número 128  ¦  10-11-2022 Pàg. 7131

Senyories, anem a votar ara si el decret validat es tramita 
com a projecte de llei. Senyories, comença la votació. Amb 
9 vots favorables, 87 en contra, 0 abstencions, es rebutja 
la proposta i, per tant, queda ben validat el Decret llei 
14/2022 . (Aplaudiments)

Ens queden les mocions subsegüents, senyories, que són 
tres. Anem a votar ara la moció subsegüent a la interpel·lació 
al Consell sobre la política general en matèria de reintegra-
ment de subvencions, que presenta el Grup Parlamentari 
Popular, registre d’entrada 56 .314 . Senyories, comença 
la votació. Amb 46 vots favorables, 50 vots en contra i 0 
abstencions, queda rebutjada la moció subsegüent.

Votem ara el punt sèptim de l’ordre del dia, que és la moció 
subsegüent a la interpel·lació al conseller d’Hisenda i Model 
Econòmic sobre la política general del Consell en matèria 
de contractacions d’emergència durant la pandèmia provo-
cada per la covid-19, presentada pel Grup Parlamentari 
Ciudadanos, registre d’entrada 57 .099 . Senyories, comença 
la votació. Amb 46 vots favorables, 50 vots en contra i 0 
abstencions, queda rebutjada la moció subsegüent.

I, finalment, senyories, votarem el punt 8 de l’ordre del dia, 
que és la moció subsegüent a la interpel·lació al Consell 
sobre la construcció d’habitatge públic, presentada pel Grup 
Parlamentari Vox Comunidad Valenciana, registre d’en-
trada 56 .336, amb autoesmena, registre d’entrada 62 .948 . 
Senyories, comença la votació. Amb 46 vots favorables, 51 
vots en contra, 0 abstencions, queda rebutjada la moció 
subsegüent .

Preguntes

El senyor president de les Corts Valencianes:

I amb esta última votació, senyories, avancem cap al següent 
punt de l’ordre del dia, i últim de la sessió plenària, que no 
és altre que les preguntes de control al Consell. Coneixen 
vostés el mecanisme .

I tenim una primera pregunta que formula la il·lustre dipu-
tada Elena Bastidas, en nom del Grup Parlamentari Popular, 
a la vicepresidenta i consellera d’Igualtat i Polítiques 
Inclusives, sobre les residències .

Senyories, escoltarem la pregunta que formula la il·lustre 
diputada Elena Bastidas.

Quan vosté vullga, senyoria.

La senyora Bastidas Bono:

Muchas gracias, señor presidente .

Señora vicepresidenta, lo que está haciendo con nuestros 
mayores la izquierda valenciana se define con una sola pala-
bra: abandono. Son los grandes ausentes de las políticas 

públicas del Botànic porque, en la política estéril de la 
propaganda, ahí sí que están presentes cada día.

Señoría, familiares, síndic, el sector, la fiscalía, todas le 
están reclamando mejoras y avances que no llegan. Falta 
de control, falta de plazas, falta de transparencia, falta de 
colaboración, falta de diálogo, falta de iniciativa y falta de 
explicaciones .

Se acaba la legislatura, se acaba su paso por el gobierno, y 
queremos preguntarle cómo valora la gestión de las residen-
cias en la Comunidad Valenciana por su departamento .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà la vicepresidenta del Consell i consellera 
d’igualtat .

Quan vosté vullga.

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Gràcies, president .

Senyora Bastidas, com vosté sap, o hauria de conéixer, 
estem precisament superant la desastrosa herència rebuda 
per la gestió del seu propi partit quan governaven. De fet, 
estem superant el model conegut com a Blasco-Cotino que 
fomentava una mercantilització precisament de les resi-
dències i dels centres per a persones majors que anaven 
en detriment del tracte de les persones, i que, per cert, la 
mateixa justícia ja va dir i va declarar que era il·legal.

En això estem, senyora Bastidas. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Acabarà de formular la pregunta de control, la il·lustre 
diputada .

Quan vosté vullga.

La senyora Bastidas Bono:

Muy bien .

Muchas gracias .

Señora Mas, «maltratos en las residencias de mayores», un 
titular que estremece y que debería reaccionar a cualquier 
responsable político, y es que, señorías, no han cambiado la 
normativa, no han construido ni una sola residencia pública, 
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no han evitado la fuga de personal de enfermería que hace 
que flaqueen las plantillas en nuestras residencias, no 
gestionan, tienen contratos caducados, con una cantidad 
de requerimientos injustos como nunca había habido en la 
historia de esta comunidad; solo este año, señora Mas, casi 
58 millones euros .

Además, tiene usted a los familiares denunciando una y 
mil veces que no pueden tener a los mayores más tiempo 
encerrados, en un régimen semicarcelario; al sector recla-
mando diálogo para mejorar las normativas que siguen 
vigentes diecisiete años después y resolver los impagos que 
comprometen el buen funcionamiento de los servicios; al 
síndic advirtiendo a toda hora que faltan plazas; a la fisca-
lía alarmando de la escasez de inspecciones en los geriátri-
cos y denunciando la falta de plazas; a la Sociedad Española 
de Geriatría denunciando que no ha habido cambios en el 
modelo de atención en nuestras residencias en sus ocho 
años de gobierno. Y es que por mucho que usted se lo 
repita muchas veces e intente autoconvencerse, tener más 
inspectores no significa, como usted decía, «la Comunidad 
Valenciana tiene la mejor ratio de toda España en la inspec-
ción de servicios sociales». Usted es un buen ejemplo de 
ello, aquí está, a la cola, como denuncia y recoge el periódico 
El País, que, como todo el mundo sabe, es un periódico muy 
fascista. (Aplaudiments)

Tampoco se encuentran las residencias de la Comunidad 
Valenciana entre las más transparentes en nuestro país que 
lideran Cataluña y Madrid, como también denuncian los resi-
dentes, nuestros residentes, porque también le están advir-
tiendo que menos papeleo y más transparencia.

Y si hablamos de falta de plazas, comprobaremos la triste 
herencia que usted recibió de la señora Oltra y la más triste 
todavía que usted nos va a dejar a nosotros, al Partido 
Popular. Miren, con Compromís hay 450 plazas menos, y, si 
comparamos con el 2010, 789 menos, y esto, señoría, no 
lo dice el Partido Popular, sino que lo dicen los gerentes de 
servicios sociales .

Y, además, ustedes, que son tan defensores de los público, 
que tienen todo el día lo público en la boca, señora Mas, la 
realidad es bien distinta. Y le tengo que recordar que tanto 
que le gusta a usted compararse con el Partido Popular, le 
diré que el número de residencias, el número de plazas resi-
denciales de financiación pública para personas mayores de 
sesenta y cinco años, se lo voy a decir, con ustedes la ratio 
está en 1,80; con el Partido Popular, un 2,38, el doble de 
financiación pública con los gobiernos del Partido Popular 
que con ustedes en el gobierno tan defensores de lo público. 
(Aplaudiments)

Pero, fíjese, fíjese, le he oído hablar de concurso, le he oído 
hablar de plazas, le oído hablar de conciertos, le he oído 
hablar de muchas cosas, y, fíjese, señora Mas, usted se ha 
quedado sin cubrir el 17 % de las plazas, una de cada seis 
plazas que usted ha convocado se han quedado desiertas. 
Y si a esto le añadimos la triste noticia de que no han cons-
truido ni una sola residencia pública en ocho años, los casi 
47 millones de euros que debe a las residencias, el pano-
rama que les espera a nuestros mayores, afortunadamente 
poco, va a ser muy preocupante . Y esto, además, más los 
240 millones de euros que la señora Oltra, antes de irse, 
dejó, ¿eh?, dejó para las empresas del modelo Cotino-Blasco, 

estos que ustedes tanto abominaban y han acabado convir-
tiéndose en sus principales embajadores, pues era, como 
le decía, entre otras cosas, la herencia, triste herencia que 
tendrá que recibir el gobierno del Partido Popular.

Antes ya se lo dije, que sus políticas tenían un nombre: 
abandono, y, después de oírle, después de ver cómo gestio-
nan ustedes, le tengo que añadir: fracaso, frustración y 
engaño .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà la vicepresidenta del Consell i consellera de polí-
tiques d’igualtat.

Quan vosté vullga, vicepresidenta.

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera de 
d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Gràcies, president .

Senyora Bastidas, si incrementar el pressupost un 76 % 
respecte al 2015 és un abandonament, doncs, mire, senyora 
Bastidas, jo, ja, a partir d’ahí difícil debat anem a poder 
tindre.

Mire, el que estem fent, com li estava dient abans, és supe-
rar un model de gestió residencial que era precisament el 
que va entrar en fallida amb vostés, on el benefici econòmic 
de les empreses vinculades a algunes amistats estaven per 
damunt, molt per damunt de la qualitat del servei i, sobre-
tot, del benestar de les persones . Es van dedicar a desman-
tellar els serveis socials, i, a més, li he de dir una qüestió 
molt clara i molt evident, ho he dit també en la sessió de 
control al president, vostés no poden parlar d’abandona-
ment, no poden parlar d’impagaments, etcètera, etcètera, 
quan vostés, quan pitjor ho estàvem passant en este país, 
van abandonar retallant fins l’última partida el pressupost de 
la Generalitat, en temes econòmics o en temes socials, els va 
donar exactament igual .

Això no és una manera d’afrontar una situació com la que 
estem vivint ara, també, mateixa, per això nosaltres hem 
apostat per incrementar estos pressupostos . Però, mire, 
és més, sap vosté que estem creant noves infraestructu-
res, i això no es fa d’un dia per a l’altre, tenim planificades 
247 actuacions entre els centres de residències i en centres 
diürns, perquè els recursos estiguen només a vint minuts i 
les residències a trenta. Això, una obra d’eixe calat no se fa 
en cinc mesos, ni en sis mesos, ni se tramita ni en cinc, ni en 
sis, senyora Bastidas, però, ja hem planificat i ja les tenim, 
moltes d’eixes actuacions ja són una realitat, sobretot les de 
reforma i les d’adequació que són les més ràpides.

Però, mire, no és cert que no tinguem un model, hem canviat 
el seu model amb la Llei 3/2019, de serveis socials inclusius, 
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que està, vaja!, directament centrat en el benestar d’eixes 
persones, i anem a aprovar pròximament un decret de tipo-
logies que, com deia, fa un incís en eixa qualitat del servei.

I, després, l’impuls de la inspecció, vosté dirà que la ràtio no 
sé què, que no funciona, però, mire, la realitat és que ara 
mateix, ja no li dic el nombre d’inspectors que eixe ja se’l 
sap, li ho he dit ja en tres o quatre ocasions en els últims 
mesos, però és que en 2016, ja li pose un any Botànic, eh?, 
per no posar els seus, hi havia 207 inspeccions, i, en 2021, 
n’hi ha 549, senyora Bastidas. Això directament atempta 
contra la dada que vosté ha donat, que no es fan inspecci-
ons. No és cert!

I mire, a més, hem ordenat eixos serveis socials a través 
del concert social, a través també de la implementació del 
contracte programa, amb l’acció concertada arran de l’esta-
bilització del tercer sector, estem fent nous contractes admi-
nistratius i augmentant les places, senyora Bastidas. I, mire, 
en número de places, li diré que en 2015, quan vostés gover-
naven, tenien 10.465 places; en 2022 tenim, ara, 13.396; i, 
en 2023, senyora Bastidas, seran 500 més. Eixa és la reali-
tat, l’augment del 218 % de les prestacions en dependèn-
cia vinculades al servei, un augment exponencial, a més, en 
una situació de pandèmia com la que vam tindre on en algu-
nes comunitats, com les que vosté ha posat d’exemple, doncs, 
precisament a Madrid se dedicaven a altres qüestions.

Senyora Bastidas, anem a deixar-ho ahí perquè vullc fer sang 
en algunes qüestions molt delicades com és, per exemple, 
les morts en les residencies de la Comunitat Autònoma de 
Madrid .

Per tant, senyora Bastidas, estem treballant, estem millorant 
el sistema que vostés deixaren, i això, com li deia, no se fa 
d’un dia per a l’altra, senyora Bastidas, tinga vosté confiança 
i tinga fe. De tota manera, com li vaig dir l’altre dia, este serà 
el primer pressupost del tercer Botànic i esperem en eixe 
tercer Botànic millorar encara més .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Continuarem amb les preguntes de control.

Ara, en nom del Grup Parlamentari Vox, presenta la pregunta 
la il·lustre diputada Miriam Turiel .

Quan vosté vullga, senyoria.

La senyor Turiel Mollá:

Gracias, presidente .

Vicepresidenta, desde Vox le preguntamos: ¿qué medidas 
ha adoptado la Vicepresidencia y la Conselleria de Igualdad 
y Políticas Inclusivas para impulsar recursos de ocio y 
tiempo libre durante los fines de semana para personas con 

diversidad funcional, y, en concreto, para personas con tras-
torno del espectro autista?

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà la vicepresidenta .

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera de 
d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Senyora Turiel, des d’esta vicepresidència i esta Conselleria 
d’Igualtat i Polítiques Inclusives, hem implantat normes, hem 
actualitzat també altres per a garantir ajudes, per a garan-
tir subvencions, per a garantir també propostes de futur que 
estem desenvolupant per a totes les persones amb diversitat 
funcional, entre les que es troben, entre elles, òbviament, les 
del trastorn de l’espectre autista, i també hem dut a terme 
diverses polítiques de suport real a les seues famílies, que en 
la majoria dels casos són, com vosté sap, el manteniment de 
l’atenció i el suport a estes persones.

Totes estes normes i polítiques vosté les coneix, les coneix 
de primera mà, senyoria, perquè són públiques i s’ha donat 
compte en esta cambra en múltiples ocasions, tant en seu 
parlamentària en el ple, com també en la comissió.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyora María 
José Salvador Rubert)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar amb la formulació de la pregunta té la 
paraula la il·lustre diputada, la senyora Turiel .

Quan vullga, senyoria.

La senyor Turiel Mollá:

Gracias, presidenta .

Vicepresidenta, nos referimos en nuestra pregunta a los 
recursos que se destinan desde el gobierno valenciano a los 
programas de respiro familiar para las personas con discapa-
cidad y diversidad funcional, y, en concreto, para las perso-
nas con trastorno del espectro autista. Y le preguntamos por 
esta cuestión porque hacen falta más medios y también más 
apoyo institucional.


